
گروه سینما و تلویزیون-رضا علیدادی معاون توسعه و فناوری رسانه، اچ.دی سازی 
را تحولی بزرگ در حوزه های محتوایی، فنی و زیرساختی رسانه ملی دانست و از اچ.دی 
سازی ۱۰ شبکه خبر داد. رضا علیدادی معاون توسعه و فناوری رسانه پروژه اچ.دی سازی 
شبکه های رسانه ملی را یکی از پروژه های راهبردی و مهم سازمان صدا و سیما برشمرد و 
اظهار داشت: این پروژه از سه سال پیش آغاز شد و حدود یک سال و نیم مطالعات اولیه 
پروژه به طول انجامید و به دلیل اینکه این پروژه تحولات اساسی را در سازمان صدا و سیما 
و زیرساخت ها ایجاد می کرد، لازم بود تمامی جوانب امر از جمله استاندارد ها و هر موضوع 

مرتبط با پروژه مورد ارزیابی و بررسی دقیق قرار بگیرد.
وی در ادامــه تصریح کرد: در دوره مطالعاتی و تحقیقاتی، اســتانداردها، فرمت ها، 
روش های تولید، استاندارد های پخش، انتقال، انتشار و دریافت از موضوعات مهمی  بود 
که همکاران ما در معاونت توســعه و فناوری رســانه مورد بررسی قرار دادند و توانستند 
استاندارد های لازم و مورد نیاز سازمان را به درستی تعریف کنند و برای تامین و سفارش 
تجهیزات مورد اســتفاده در این پروژه، تمامی جزئیات را با شفافیت بیان کنند.علیدادی، 
پیچیدگی ها و هماهنگی های فراوان و کلید خوردن آغاز عملیات پروژه اچ.دی ســازی 
را مورد توجه قرار داد و افزود: در ابتدا اچ.دی ســازی شــبکه های یک، سه و خبر از طرف 
ریاست محترم سازمان در دستور کار قرار گرفت که مقرر شد روی فرمت فعلی دیجیتال به 
صورت گسترده در اختیار عموم مردم قرار بگیرد که بعد از شروع عملیات اجرایی پروژه 
و انجام طراحی ها، به نظر رسید آنچه سازمان و زیرساخت ها به آن نیاز دارد افزایش تعداد 

شبکه هاست. 
به همین منظور اچ.دی ســازی ۱۰ شــبکه در دستور کار قرار گرفت که بخش های 
مختلف از جمله تولید، پخش، ارتباطات زمین و ماهواره ای، فرستنده ها و همچنین بخش 
گیرندگی با هماهنگی های انجام شده با انجمن تولیدکنندگان گیرنده های تلویزیونی، برنامه 
ریزی ها و فعالیت خود را در این خصوص آغاز کردند.معاون توسعه و فناوری رسانه ملی 
گفت: شــبکه هایی که در این مرحله اچ.دی می شــدند عملا باید تمامی زیرساخت های 
قدیمی و فرســوده خود را با تجهیزات جدید جایگزین می کردند.  با توجه به تعریف و 
مشخص شدن استاندارد های مورد نیاز، سفارش تجهیزات مد نظر صورت گرفت.وی به 
تحولات اساسی دنیا در حوزه فناوری اشاره و بیان کرد: لازم بود تجهیزات داخلی و خارجی 
مورد نیاز، تجهیزات پیشرفته ای باشد که در تحولات فناوری، بتواند بهترین خدمات را به 
مردم عزیز کشورمان ارائه دهد. به همین جهت استاندارد ۱۰۸۰P به عنوان استاندارد فعال در 
تمامی استودیو ها تعریف شد که تمامی این دقت نظر ها باعث می شود، وقتی یک استودیوی 
جدید را راه اندازی می کنیم در فرصت های بعد با فعال شدن هر کدام از آپشن ها، نیاز به 

تعویض تجهیزات استودیویی همچون دوربین ها، میز های میکسر و ... نباشد. 

معاون توسعه و فناوری رسانه خبر داد؛

اچ.دی سازی ۱۰ شبکه تلویزیونی در 
دستور کار رسانه ملی

سینما و تلویزیون 8
بــرای تولید  تــدارک تلویزویون 

سریال های طنز
طی ســال های گذشته ســریال های طنز 
یکی از پربیننده ترین آثار رســانه ملی به حساب 
می آید و استقبال از این آثار در بین مردم بالا بوده 
است. آثار ماندگاری چون »ساعت خوش«، »زیر 
آسمان شهر«، »بدون شــرح«، »پاورچین« و... از 
سریال هایی هستند که عموم مردم با آن ها ارتباط 
برقرار کرده و در خاطرات مردم ایران در دهه ۷۰ 

و ۸۰ جایگاه ویژه ای دارند.
در دو ســال اخیر ســریال های پخش شده 
طنز نسبت به گذشته کمتر شده است، اما کیفیت 
کار ها بهتراست. معمولاً این آثار در ایام خاصی به 
مناسبت های مختلف روی آنتن تلویزیون می رود 
که  در این گزارش  به  تهیه و تولید چند ســریال 

طنز پرداختیم.
تولید فصل جدید» پایتخت«

پایتخــت به کارگردانی ســیروس مقدم و 
تهیه کنندگی الهام غفوری که می توان موفق ترین 

سریال طنز در سال های اخیر نام برد.
نخستین فصل این سریال نوروز ۱۳۹۰ برای 
شــبکه یک سیما تولید شد. سریالی که با طرحی 
از محسن تنابنده و همراهی خشایار الوند شکل 
گرفت. محســن تنابنده، علیرضا خمســه، ریما 
رامین فر، احمد مهرانفر و سارا و نیکا فرقانی اصل 
در ایــن فصل به ایفای نقش پرداختند و خانواده 
معمولی از اینجا شکل گرفت. درواقع پایتخت با 
نقی معمولی و همســرش هما سعادت به همراه 
بابا پنجعلی و ارســطو عامل پسرخاله نقی و سارا 

و نیکا دوقلو های نقی شکل گرفت.
فصل اول ســریال با اقبال خوبی در نوروز 
روبه رو شــد، از این رو گروه برای ساخت فصل 
دوم این ســریال تصمیم گرفت شخصیت ها را 
پخته تر کند و رنــگ و بویی دیگر به آن ها بدهد 
که البته این طراحی یک سال زمان برد و خانواده 

معمولی ســال ۹۱ به تلویزیون نیامد تا فصل دوم 
نوروز ۹۲ باز هم با طراحی محسن تنابنده و البته 
نویســندگی حسن وارســته و کورش نریمانی 

نوشته شد و به روی آنتن شبکه یک سیما رفت.
تلویزیون به دلیل درخواســت های مکرر 
مخاطبانش تصمیم گرفــت خانواده معمولی را 
تبدیــل به پای ثابت ایام نــوروز کندو مخاطب 
همچنان از سریال اســتقبال می کرد.در طی این 
ســال ها عوامل پایتخت اتفاقات تلخ و شــیرین 

بسیاری را تجربه کردند.
در حالــی که گروه »پایتخت« خود را آماده 
می کرد تا فصل ششــم این سریال را برای نوروز 
۹۸ آماده کند، اما در نخستین روز های اسفند سال 
۹۷ خشایار الوند نویسنده این سریال براثر ایست 
قلبی چشــم از جهان فرو بست و تیم »پایتخت« 

در شوک از دست دادن او بود.
با تغییر تیم نویسندگان این فصل هرچند که 
جزو پرمخاطب ترین سریال های نوروزی است و 
همچنان در صدر قرار دارد، اما با انتقاداتی مواجه 

شد.
حفظ موفقیــت پایتخت بــرای عوامل و 
بازیگران این ســریال محبوب یــک دهه اخیر 
تلویزیــون کار را برای ادامه ســخت کرد و آن ها 
باید مثل این سال ها هوشمندانه در این زمینه گام 

برمی داشتند.
بــه تازگی مدیران رســانه ملــی با عوامل 
پایتخت مذاکراتی داشــته اند و قرار است فصل 
جدید پایتخت ساخته شــود.برخی از بازیگران 
سریال پایتخت در پروژه های دیگر حضور دارند 
و ساخت فصل جدید نیاز به هماهنگی لازم برای 

حضورشان در فصل جدید است.
»نون خ«  برای نوروز ۹۹

پروژه طنز دیگر رسانه ملی داستان نورالدین 
خانزاده یا همان آقای »نون. خ« است. سریالی که 
نوروز ۹۸ به کارگردانی سعید آقاخانی روی آنتن 

رفت و توانست عنوان یکی از پربیننده ترین های 
آن زمان را به خود اختصاص دهد.

بعــد از آن هم نوبت به فصل دوم این قصه 
رسید که توانست علاوه بر یاران قدیمی اش نگاه 
مخاطبــان دیگری را هم به خود جلب کند. حالا 
حدود دوماهی اســت تصویربرداری فصل سوم 

آقای »نون. خ« شروع شده و تولید ادامه دارد.
در شــرایطی مشــابه با فصــل اول و دوم، 
سعید آقاخانی برای کارگردانی و امیر وفایی برای 
نویســندگی حضوردارند. این سریال با رعایت 
دســتورالعمل های بهداشــتی و بررسی مداوم 
سلامت تیم تولید آغاز شده است. »نون. خ« برای 

پخش در تعطیلات نوروز ۱۴۰۰ آماده می شود.
فصــل دوم ســریال »زیرخاکــی« 

ساخته می شود
 سریال زیرخاکی به کارگردانی و نویسندگی 
جلیل سامان از ابتدای ماه رمضان ۱۳۹۹ در شبکه 
یک ســیما روی آنتن رفت، ســریالی کمدی-

تاریخی و مربوط به قبل از انقلاب ســال ۱۳۵۷ 
اســت. داستان مردی را به تصویر می کشد که به 
دنبال زیرخاکی می گردد. او طی داســتان درگیر 
مسائلی همچون دستگیری به جرم پخش اعلامیه 
ضد شــاه، کمک به برادرش در تعمیر موشــک 
ارتش و همکاری با گروه های انقلابی می شــود. 
با توجه به اســتقبال خوب مخاطبان، رسانه ملی 

در تدارک ساخت فصل دوم این سریال است.
»بوتیمار« ســریال نوروزی شبکه 

سه 
بــه تازگــی تصویربــرداری مجموعــه 
تلویزیونی »بوتیمار« به تهیه کنندگی مهران مهام و 
کارگردانی علیرضا نجف زاده و نویسندگی سعید 
جلالی، شهاب عباسی و آرمان صبوری در جنگل 

سی سنگان آغاز شده است.
این ســریال تلویزیونی در فضایی مفرح با 
داستانی اجتماعی به قلم سعید جلالی برای نوروز 

۱۴۰۰ آماده می شود.
علیرضا نجف زاده که کارگردانی مجموعه 
طنز »زوج یا فرد« را نیز در کارنامه خود دارد، این 
بار حمیــد لولایی و مرجانه گلچین را با خود به 
جنگل های شــمال برده است تا چالش های یک 
خانــواده ایرانی را در یک داســتان نو به تصویر 

بکشد.
ســریال »بوتیمار« که بــرای نوروز ۱۴۰۰ 
شــبکه سه ســیما مراحل تصویربرداری خود را 
می گذراند، مجموعه ای شاد و سرگرم کننده است 
که با نگاهی به رویداد های اجتماعی و اقتصادی 

کشور تولید می شود.
در خلاصه داســتان این مجموعه نمایشی 
آمده اســت: بوتیمار همیشــه در تشنگی به سر 
می برد، امــا آن هنگام که بــه رودخانه و یا دریا 
می رسد، نگران می شــود که مبادا آب دریا تمام 
شود و او از تشنگی بمیرد، پس آب نمی خورد و 
تشنه می ماند … بوتیمار همیشه نگران فرداست.
»هشــت آباد« روایتگــر دورانی از 

سال های میانی دهه ۶۰
علی مسعودی )مشهدی( تازه ترین سریال 
خــود را از چنــدی پیش جلــوی دوربین برده 
است.»هشت آباد« به تهیه کنندگی اکبر تحویلیان 
عنوان مجموعه نمایشــی اســت با تغییر نام از 
»نوروز رنگی« قرار اســت بــرای نوروز ۱۴۰۰ 

تلویزیون آماده شود.
»هشــت آباد« روایتگر دورانی از سال های 
میانی دهه ۶۰ اســت که قصه هایی طنز برگرفته 
از تجارب شــخصی و خاطرات نوجوانی علی 
مســعودی، نویســنده و طنزپرداز کشورمان را 

طراحی و روی آنتن در ایام نوروز خواهد برد.
 در کنــار جــواد خواجــوی بازیگــران 
دیگــری همچــون حمیــد لولایــی، داریوش 
 سلیمی، شــهرام قائدی و ... نیز در این مجموعه 

حضور دارند.

گروه سینما و تلویزیون-سریال های طنز همیشه با اقبال مخاطبان روبه رو بوده ازاین رو رسانه ملی برای نوروز ۹۹ تدارک ویژه ای برای مردم دارد.

سریال های طنزی که در نوروز 
۱۴۰۰ روی آنتن می رود 
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گروه ســینما و تلویزیون -مرکز 
تحقیقــات صداو ســیما در جدیدترین 
نظرسنجی میزان رضایت و استقبال مردم 

از سریال های تلویزیونی را منتشر کرد.
نظرســنجی مرکز تحقیقات نشان 
می دهــد تــا اول آذر ۷۷٫۲ درصد مردم 
بیننده برنامه های ســیما بوده اند و در میان 
ســریال های جدیدی که روی آنتن رفته، 
مجموعه »خانه امن« شبکه »یک« توانسته 
با کســب ۳۶٫۴ درصد مخاطب، عنوان 
پربیننده ترین ســریال این روز ها را از آن 
خود کند. در این نظرسنجی که در سراسر 
کشور انجام شده، »خانه امن« ۵۰ قسمتی 
که از ۱۰ آبان روی آنتن رفته، در این مدت 
توانسته رضایت ۸۹ درصد از بینندگان را 
در حد »زیاد« کســب کند. ۲۸ قسمت از 
»خانــه امن« باقی مانده و حدود پنج هفته 
دیگر هم مهمــان خانه های مردم خواهد 
بود. ســریال »۰۲۱« شبکه »سه« هم که از 

پنجم آبان مهمان خانه های بینندگان شد 
بعد از ۲۵ قســمت به پایان رسید، با 

۲۶ درصد بیننده و فصل سوم »از 
سرنوشت« از شبکه »دو« که از ۱۰ 

آبان روی آنتن رفته، با ۲۵٫۱ 
درصد بیننده در رتبه های 

بعدی قــرار گرفته اند. 

»۰۲۱« یکشــنبه هفته گذشــته به پایان 
رســید، اما فصل سوم »از سرنوشت« یک 
هفته دیگر به پایان می رسد و سریالی ۲۵ 
قسمتی است. بعد از سریال »۰۲۱«، سریال 
شــرم از شبکه سیما پخش می شود و بعد 
از »از سرنوشت« هم مجموعه »بیگانه ای 
با من است« از شبکه دو مهمان خانه های 
مردم خواهد بود. ۶۱٫۵ درصد از مخاطبان 
»۰۲۱« و ۸۷٫۴ درصــد از مخاطبان فصل 
ســوم »از سرنوشــت« در حد زیاد از این 

سریال ها ابراز رضایت کرده اند.
سه ســریال در شبکه »آی فیلم« هم 
بیشترین مخاطبان سریال های تکراری را 
از آن خود کرده اند. »پایتخت ۲«، »کیمیا« 
و »پــس از باران« به ترتیــب با ۲۳، ۱۹ و 
۱۳ درصد بیشــترین مخاطب را در میان 

سریال های تکراری داشته اند.
بر اساس این نظرسنجی، ۲۷ درصد 
از هموطنان غیرتهرانی، از »شــبکه های 
اســتانی« بیننــده ســریال های تکراری 
بوده انــد؛ ۱۳٫۳ درصد مردم هم از طریق 
اینترنت تکرار سریال های سیما را دیده اند. 
به بهانه انتخاب خانه امن به عنوان پر بیننده 
ترین ســریال تلویزیونی گفت وگویی با 
علیرضا رئیســی بازیگر خاطره ساز دهه 
شــصتی ها؛ انجام شــده که در ادامه می 

خوانید:
دوران کودکــی با همــه خاطرات 
خوبش در کنار سریال هایی نوستالژیک 
همیشــه در ذهن ما زنده اســت. یکی از 
خاطره انگیزترین سریال های دهه هفتاد 
سریال دنیای شیرین بود که رضا عطاران 
در زمــان جوانی یکی از نقش های اصلی 

آن را بازی کرد.
علیرضا رئیســی هم در نقش یکی 
از پســران خانواده شیرین، در این سریال 
بازی کرد. بازیگری که این روز ها دهه ۳۰ 
زندگــی را رد کرده و هنوز هم زنده کننده 
بسیاری از خاطرات شیرین دوران کودکی 

دهه شصتی هاست.
علیرضا رئیســی در فیلم »پاتال و 
آرزو هــای کوچک« در کنار رضا کیانیان، 
آرزو کرد عروســکی داشــته باشد تا 
آرزوهایش را برآورده کند و بعداً 
 آرزو کرد کــه پدرش کوچک 
شــود و با او به مدرســه برود. 
در »مدرســه پیرمرد هــا« هم 
با کمــک دوســتانش دمار از 
روزگار پسران بدجنس جناب 
 سرهنگ درآورد و همبازی خوبی 
برای اکبر عبدی شــد. حالا این شب ها 
شــاهد هنرنمایی و ایفای نقش متفاوت 

این هنرمند در نقش یک داعشی هستیم. 
آقای رئیســی؛ مخاطبان شما 
را با فیلم »پاتال« و سریال »دنیای 
شیرین« به یاد دارند. کمی درباره 
شروع فعالیتتان در حوزه بازیگری 

صحبت می کنید؟
من ســال ۶۷ برای فیلم »پاتال« وارد 
عرصه بازیگری در ســینما شدم؛ در واقع 
سینما مرا انتخاب کرد. شروع کارم در این 
حرفه با بزرگان بود. بسیار کودکانه آنها را 
تماشــا می کردم و از آن ها یاد می گرفتم و 
می آموختم. خدا را شــکر می کنم توفیق 
اجبــاری نصیب من شــد و توانســتم 
خاطرات خوبی را در ذهن خودم، خانواده 
و هموطنانــم در دهــه ۶۰-۷۰ ثبت کنم؛ 
چراکه برای همه ما یادآوری آن فیلم ها و 
کار ها در ژانر کودک بســیار خاطره انگیز 
اســت. به نظرم خیلی خوش شانس بودم 

که برای بازی در آن کار ها انتخاب شدم.
شــما ســال ها پرکار بودید؛ 
یــادآوری ســختی کار و خاطرات 

گذشته ناراحتتان می کند؟
ســال ۶۸ تا ۸۰ به صورت مســتمر 
در ســینما، تلویزیون و تئاتر بازی کردم. 
سال های پرکاری بود و رو به رشد بودم و 
بزرگتر می شدم. با حرفه بازیگری عجین 
شده بودم و با همه سختی هایی که داشت 
قســمتی از زندگی من بود. بعد از سال ها 
یادآوری گذشــته برایم خوشایند است؛ 
امــا حقیقت امر این بــود که یک خلأ در 
زندگی ام احساس می کردم و آن تحصیل 
بــود؛ چون هیچ وقت زمــان کافی برای 
تحصیل نداشــتم. به همین دلیل تصمیم 
گرفتــم در زمینه دیگری غیر از بازیگری 
هم تجربه و دانش کســب کنم؛ چرا که از 
قدیم می گویند بازیگری شغل به حساب 

نمی آید.
برای همین تصمیم به مهاجرت 

گرفتید؟
قصه مهاجرت من از آنجا شروع شد 
که به دلیل مشغله کاری معدل پایینی کسب 
کردم؛ دلم می خواســت وارد هنرســتان 
صداوسیما شوم که متاسفانه یا خوشبختانه 
من را قبول نکردند و شــرایط کنکور آن 
روز ها بســیار ســخت بود. با مشکلاتی 
مواجه شــدم و زمان کافی برای خواندن 
دروس کنکور نداشــتم. تصمیم گرفتم به 
خارج از کشــور بروم و خداراشــکر در 
دانشــگاهی خوب در مقطع کارشناسی 
زبان انگلیســی خواندم. بعد از آن راهی 
کشور دیگری شــدم و مدیریت اجرایی 
خواندم. حدود ۸ ســال از بازیگری دور 
بودم و دلم برای فضای این کار تنگ شده 
بود، تصمیم گرفتم به کشــورم برگردم و 

دوباره شروع به کار کنم.
زمانــی که برگشــتید با چه 
واکنش هایی مواجه شدید و چگونه 
دوبــاره کار بازیگری را شــروع 

کردید؟
وقتی برگشتم احساس کردم چقدر 
از کارم عقــب مانده ام؛ بنابراین دوباره از 
اول پله ســاختم و حدود ۱۰ سال قدم به 
قدم دوباره گام برداشتم. حالا این شب ها 
مــردم ســریال »خانه امــن« را می بینند. 
بــرای تصویری که مخاطبــان از من بعد 
از ســال ها می بینند، حدود ۱۰ سال است 
زحمت کشیده ام. پس از بازگشت دوباره، 
نقش های کوچک بازی کردم و با دوستان 
خوبی همکاری داشتم. در سال ۹۵ سریال 
»عالیجناب« را کنار سام قریبیان بازی کردم 
و تجربه خوبی برایم بود. همچنین در فیلم 
»خجالــت نکش« نقــش کوچکی بازی 

کردم. امروز، بعد از ســال ها خاک صحنه 
خوردن دوباره دیده شده ام.

حالا نتیجه این ســختی ها را 
گرفته اید؟

بله؛ خوشحالم که نتیجه کارم را بعد 
از یازده سال می بینم. واقعاً کارم را دوست 
دارم و بــا کمال میــل انجامش می دهم. 
بازیگــران دهه ۶۰-۷۰ یاد گرفتند که کار 
خودشان را بدون هیچ چشمداشتی به نحو 

احسن انجام دهند.
فکر می کردید برای دیده شدن 
دوباره، راه طولانی در پیش داشته 

باشید؟
اوایل که برگشته بودم دوست عزیزم 
امیر غفارمنش به من گفت فکر نکن الان 
که برگشتی همه چی برایت مثل روز اول 
خواهــد بود؛ تو باید تازه ۱۰ ســال خاک 
صحنه بخوری. واقعا این مدت روز های 
سختی را ســپری کردم؛ بعد از آن شور و 
هیجان آن دوره با کم کاری این دوره دست 
و پنجه نرم کردم. برای کسانی که علاقه مند 
به حرفه بازیگری هستند یک پیام دارم که 
باید زندگی تان را پای چیزی که دوســت 

دارید بگذارید تا از آن نتیجه بگیرید.
درباره حضورتان در سریال 

»خانه امن« بگویید.
من کاملًا تصادفی برای ایفای نقش 
در سریال »خانه امن« انتخاب شدم؛ البته با 
احمد معظمی در سال اولی که برگشتم یک 
اپیزود  سریال »شاید برای شما اتفاق بیفتد« 
را بازی کردم که بسیار قصه جذابی داشت.  
این مدت افتخار همکاری با احمد معظمی 
را نداشتم تا اینکه نقش بغاض در خانه امن 

را به من دادند.
این کاراکتر چقدر با نقش هایی 
کــه مخاطب از شــما دیده متفاوت 

است؟
نقشم در خانه امن عجیب و غریب 
بود؛ شاید بتوانم بگویم عجیب ترین نقشی 
است که طی این ســال ها به من پبشنهاد 
شــده؛ برای خودم پذیرش نقش جذاب 
و ترســناک بود. به عنــوان بازیگری که 
راهی طولانــی را پیموده و مخاطب او را 
با نقش های دیگــر به یاد می آورد، ایفای 
نقش یک داعشــی برایم به معنی لبه تیغ 

راه رفتن است.
زمانی که این نقش را پذیرفتید، 
نســبت به ماجــرا و موضوع این 

شخصیت آگاهی داشتید؟
زمانــی که احمد معظمــی درباره 
نقش صحبت کرد، می دانســتم حرفه ای 
و کاربلد اســت. بــه او گفتم احمد جان 
می ترســم نقش یک داعشی را بازی کنم؛ 
گفت نقش خوبی است چراکه این داعشی 
آلمانی است و جای کار دارد. چالشی برای 
خودم و حرفه ام بود و دوست داشتم این 
کار را انجام دهــم. آن زمان که این نقش 
را بازی کردم، گروهک تروریستی داعش 
قــدرت گرفته بود و همــه دنیا از فعالیت 
تروریســتی آن  مطلع بودند. من هم واقعا 
ناراحت می شــدم که انسان های بی گناه 
از دســت می روند و حس بدی نسبت به 

آن ها داشتم.
بازی در نقشــی که همه از آن 
می ترسند، چه سختی هایی داشت؟

پذیرش ایفای نقش یک داعشــی 
ســخت نبود؛ بلکه ایفای نقش داعشی با 
لهجه آلمانی ســخت است. البته با کمک 
آقــای معظمی و تک تک عوامل حرفه ای 
خانه امن توانستم نقش را بازی کنم. کاری 
را انجام دادم که کارگردان از من خواست و 
دوست داشتم خودم را در اختیار کارگردان 
کار قــرار بدهم و از دید او قصه را ببینم و 
احساس می کردم عضوی از تیم هستم و 
نخواستم بازی اضافه ای داشته باشم. البته 
علی جلالی پارتنرم بود و با بازی خوبش 

کار را خیلی برایم ســاده  کرد. نقشم منفی 
بود و  برای من که شــخصیت مثبتی دارم، 
چالش ســختی  را  رقم زد. به نظرم زمان 
مناســبی است که خود را بعد از این همه 

سال در عرصه بازیگری بسنجم.
چگونه  مخاطبــان  بازخورد  

است؟
با همه سختی هایی که در آن روز ها 
در کرمانشــاه به دلیل سرمای هوا کشیدم؛ 
می دانستم یک نتیجه خوب برای همه رقم 
می خورد. بــا نظراتی که از مردم گرفتم و 
بازخورد هایی که می بینم، احساس می کنم 
از ســریال راضی هســتند. این استقبال 
خوب به عوامل ســریال انرژی می دهد 
و خداراشــکر که خروجی کار در شــأن 

مخاطب است.
بزرگترین چالش شما در ایفای 

این نقش چه بود؟
بزرگتریــن چالش مــن در ایفای 
نقــش هماهنگی لحن و بیان بود. با توجه 
به موقعیت های حساســی که داشــتیم، 
مــدام مجبور به رج زدن بودیم و من باید 
تک تــک راکورد ها را برای ســکانس و 
پلان ها حفظ می کردم. نهایت تشــکر را 
از ابوالفضل صفــری تهیه کننده و احمد 
معظمی کارگردان ســریال دارم که از من 
برای حضور در این سریال دعوت کردند. 
برایم افتخار بــود در کنار امین زندگانی، 
حمیدرضــا پگاه، خانم تیرانداز و عزیزان 

دیگر کار کنم.
پیشنهاد بازی در کار جدیدی 

را دارید؟
در حال حاضر چند پیشــنهاد دارم 
کــه امید به خدا بهترین را انتخاب می کنم 
تا بتوانم با نقش های بهتر این چند ســال 
کــه نبودم را برای مخاطــب جبران کنم. 
امیدوارم سال آینده بتوانم فیلم هم بسازم. 
هر وقت پیشــنهاد خوبی داشــته باشم، 
 بــا جان و دل کارم را انجــام خواهم داد؛ 

آمده ام که بمانم.

گروه سینما و تلویزیون -مینی سریال جدید 
سرویس اســتریم نتفلیکس با روایت جذاب یک 
واقعه تاریخی دقیقا به همان سریالی تبدیل می شود 

که برای تماشای تاریخ به آن نیاز دارید.
ســریال »بربرهــا« یکــی از جدیدتریــن 
سریال های سرویس اســتریم نتفلیکس است که 
برخلاف بیشــتر ســاخته های این مجموعه صرفا 
یــک عنوان تاریخی لقب می گیــرد. همانطور که 
از نام ســریال هم مشخص اســت، تمرکز داستان 
سریال »بربرها« روی این قوم تاریخی قرار گرفته و 
روایت های متعددی از تاریخچه این قوم خونخوار 
ارائه می دهد. با این حال تمرکز اصلی سریال، روی 
نبرد توتبورگ قرار دارد. با ایرنا زندگی برای معرفی 

سریال »بربرها« همراه باشید.
مورخــان نبرد جنــگل توتبــورگ را با نام 
فاجعــه واریان هم بــه یاد می آورنــد. نبردی که 
در ســال نهم میلادی آغاز شــد و قبایل ژرمنی به 
رهبری آرمینیوس چروسی در جریان آن سه لشگر 
رومی و نیروهای پشتیبانی آن به رهبری پوبلیوس 
کوینتیلیوس واروس را شکست دادند. در دورانی که 
امپراطوری روم یک قدرت بی مثال به نظر می رسید، 
این شکســت تاریخی یک اتفاق معمولی نبود. به 
همین دلیل و با وجود لشگرکشــی های بی پایان و 
یورش های متعدد ارتش روم در سال های بعد، این 
قدرت بی بدیل هرگز برای تسخیر سرزمین هایی که 
در آن ها توسط نیروهای ژرمنی شکست خوردند، 
تلاش نکردند. رومی ها در شرایطی تسلیم ژرمن ها 
شــدند که مورخان بــاور دارد امپراطوری روم در 
آن زمــان قدرتمندترین ارتش دنیا را داشــت و با 
قلمرویی به وســعت ۵ میلیــون کیلومتر مربع را 

فرمانروایی می کرد.
داســتان ســریال »بربرها« درباره 

چیست؟
داستان سریال »بربرها« در دوران نبرد جنگل 
توتبورگ روایت می شــود. بنابراین با یک سریال 

تاریخی-حماسی روبرو هستید که البته دلیلی برای 
محدودکــردن خودش به وقایــع تاریخی ندارد و 
گریزهای جالبی به درام های عاشــقانه هم می زند. 
فرارفتن ســریال های تاریخی از محدودیت های 
ژانر جماسی-تاریخی اتفاقی است که در چند سال 
اخیر بیشــتر از قبل دیده شــده و شاید دلیل اصلی 
آن ســرگرم کردن هرچه بیشتر تماشاگر باشد. این 
قاعده در ســریال »بربرها« هــم وجود دارد. با این 
حال این ســریال در رسیدن به جذابیتی که برخی 
از رقبای مشــابهش دارند، ناتوان به نظر می رسد. 
شــاید ضعف های سریال »بربرها« را باید در تعداد 
کم اپیزودهای آن جســتجو کرد. این مینی سریال 
تنهــا ۶ اپیزود دارد و تماشــای آن زمان زیادی هم 
نمی خواهــد. از آن جایی که ســریال روایت های 
محدودی را برای به تصویرکشــیدن انتخاب کرده، 
محدودتر بودن ســریال نســبت به رقبایی مانند 

»وایکینگ ها« قابل قبول به نظر می رسد.
ســریال تماشاگرش را با قوم های پراکنده ای 
ملت بربرها آشــنا می کند. آن ها به صورت قبیله ای 
زندگــی می کنند اما نیــاز دارند به یک اتحاد کامل 
دســت پیدا کنند. چراکه به نظر می رسد شرایط به 
ســرعت در حال تغییر اســت و احتمالا وضعیت 
حالــت خطرناکی پیدا می کند. به همین دلیل رهبر 
این قبایل، گروهی را از میان بربرها انتخاب می کند 
تا برای مذاکره با امپراطوری روم وارد عمل شوند. 
اما در شــرایطی که بربرها امیدوار هســتند شرایط 
تغییر کند، نبرد بزرگی شکل می گیرد که هیچکس 

انتظارش را ندارد.
سریال »بربرها« با شروع جنگ تاریخی میان 
نیروهای رومی و ژرمنی به اوج خود می رسد. البته 
ســریال در روایت این درگیری تاریخی خیلی هم 
قدرتمند ظاهر نمی شود و از ظرفیت های حماسی-
اکشن این جنگ فراموش نشدنی به خوبی استفاده 
نمی کنــد. به همین دلیل عامــل اصلی تنش  میان 
شــخصیت های ســریال حول محور شخصیت 

آرمینیوس قرار می گیرد. او که سال ها پیش توسط 
پدرش به رومی ها بخشــیده شــده حالا در برابر 
خانواده اش قرار می گیرد. این همان اتفاقی اســت 

که سریال را وارد سطح جدیدی می کند.
چرا باید ســریال »بربرها« را تماشا 

کنید؟
اگرچه این سریال که در آلمان ساخته شده در 
رسیدن به نقطه اوج ناکام است و گاهی ناامیدکننده 
ظاهر می شــود امــا در نهایت قابل قبــول به نظر 
می رسد. با وجود آن که »بربرها« تلاش می کند یک 
سریال تاریخی باشد، گاهی به یک اکشن حماسی 
تبدیل می شود و گاهی به سوی تبدیل شدن به یک 
درام عاشقانه احساسی تمایل پیدا می کند. به همین 
دلیل »بربرها« یک ســریال کاملا تاریخی نیست. با 
وجود همه تلاش هایی که سریال برای تبدیل شدن 
به یک عنوان حماســی به کار می گیرد، در نهایت با 

یک درام تاریخی مواجه می شوید.
شــاید این تغییر ژانر ســریال که چندان هم 
مورد انتظار تماشاگر نیســت، ناشی از ضعف در 
قصه پردازی و خلــق موقعیت در چارچوب یک 
داستان مســتند تاریخی باشد. البته که روایت های 
ســریال چندان هم سیاه و ســفید نیست و گاهی 
به خاکســتری می زند و صحنه های جذابی برای 
تماشــاگرش تدارک دیده اما در نهایت ایده اصلی 
ســریال »بربرها« در پایــان تراژدیک آن خلاصه 
می شــود. به همین دلیل همه تلاش های ســریال 
برای خیره کننده بودن تا اپیزود پایانی و دقایق آخر 

پنهان می مانند.
تماشــاگری که می داند ســریال »بربرها« در 
نهایــت نمایــی از نبرد جنگل توتبــورگ را به او 
نمایش می دهد، از لحن و روایتی که ســریال دارد 
اندکی ناامید می شــود. چراکه سریال اساسا مسیر 
خوبــی را دنبــال نمی کند و در این مســیر افت و 
خیزهای بســیاری را پشت سر می گذارد. به همین 
دلیل دوست داشتن سریال »بربرها« به یک تصمیم 

کاملا ســلیقه ای تبدیل می شــود. این مینی سریال 
که توســط سرویس اســتریم نتفلیکس منتشر 

شــده، نمی تواند انتظــارات یک 
تاریــخ دان حرفه ای را برآورده 

کند اما برای تماشاگری که 
دوســت دارد اطلاعات 
بیشــتری درباره بربرها 
داشته باشد، هیجان انگیز 
به نظر می رســد. با این 
حــال نبایــد فراموش 
کنید که سریال »بربرها« 
صحنه های اکشن متعدد 

و خیره کننده ای هم برای 
تماشاگرش در نظر نگرفته 
اســت. به همین دلیل نباید 

انتظارات بسیار بالایی از 

آن داشته باشید. با این حال »بربرها« سریالی نیست 
که برای مدتی طولانی در ذهن تماشــاگر 
باقی بماند. حتی برای هواداران جدی 
سریال های تاریخی که داستان های 
حماســی را بــا دقــت دنبال 
چیزی  »بربرهــا«  می کنند، 
بیشــتر از یک سریال یک 
بار مصرف نیست. بنابراین 
اگر انتظارات بالایی از یک 
ســریال تاریخی حماسی 
دارید شاید »بربرها« گزینه 
مناسبی نباشــد اما تماشای 
آن برای یک بــار هم تجربه 
جذابــی بــه نظر می رســد که 
 قطعا خالــی از لطف

 نیست.

۷۷.۲ درصد بیننده برنامه های سیما؛

»خانه امن«؛ پربیننده ترین سریال شد

معرفی سریال Barbarians: داستان »بربرها«

تدارک ویژه رسانه ملی برای مخاطبان؛


